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Deželni zbori. 
Deželni zbor Goriški. 

Izmed obravnav poslednje (V.) seje našega zbora 
naj posnamemo te-le najvažniše sklepe: 

D o t t o r i - e v nasvet, da naj bi se volili v deželni 
odbor t u d i t a k i p o s l a n c i , kateri n e s t a n u j e j o v 
m e s t u G o r i c i , je bil s p r e j e t . Po tem takem pride 
v deželni odbor nekaj tega, kar izrazuje pregovor „va-
riatio delectat". — Zastran k m e t i j s k e š o l e je zbor 
sklenil, da naj se proda Fumis-ova pristava na Dunajski 
cesti blizo Ajsovice (nad Lijakom) in kupi neko drugo 
posestvo poleg St. Peterske ceste, ki je priročniše. Pra

vila sedanje p r a k t i č n e kmetijske šole, kakor jih je 
bil deželni odbor osnoval, so z nekaterimi popravki 
sprejeta. Pač čas je, da pride naša kmetijska šola en
krat v zaželeni red. Sicer pa mislimo, da „pravila" 
sama na sebi niso še zadostna; t reba, da jih izvršuje 
u m e n in p r a k t i č e n r a v n a t e l j . — Isterski deželni 
odbor je bil napravil našega, da naj sproži kaj zastran 
u č i t e l j s k e g a i z o b r a ž e v a l i š ca v K o p r u , in naš 
mu je šel na limanice. Po deželno-odborovi iniciativi 
je zbor sprejel resolucijo, da naj bi se v r n i l o v Go
r i c o i t a l . - s l o v e n s k o v š t r i c n o u č i t e l j s k o i zo -
b r a ž e v a l i š č e . (Kirchthurmpolitik !) Isterski zbor je 
v enacem zmislu sklenil, vlado prositi, da bi v Kopru 
ostal s a m o i t a l . - „ i l i r s k i " oddelek omenjenega uči-
lišča. Gotovo je , da o s t a n e v K o p r u v s e , k a k o r 
j e , to je, italijansko-hrvaško slovensko izobraževališče, 
in to — iz e k o n o m i č n i h in — v i š e p o l i t i š k i h 
ozirov. — 8 k o n č n i m g o v o r o m 6. t. m. je naš de
želni glavar grof C o r o n i n i vzbudil občno pozornost. 
Svobodno je govoril, da je kaj. Naštel je vse, kar so 
naši poslanci v 6. letih storili in česar n i s o storili. 
Glede na to , česar n i s o dosegli, povdaril je zvlasti 
četvero reči: Predelsko železnico, učni jezik v šolah, 
združenje katastralnih občin v veče županije in sedanjo 
uravnavo deželnega šolskega sveta. Kar se poslednje 
reči tiče, očital je vladi naravnost „postavolom". Hudo 
brco je dal ministerstvu tudi zastran Predelske želez
nice, češ, da, ko ne bi bila vlada tako boječa in omah
ljiva, bila bi Predelsko črto v državnem zboru že davno 
dognala. Kar zadeva velikih županij, je rekel, da — 
če je res , kar se govori, da namreč dotični načrt in 
sklep deželnega zbora v katerem oddelku Tržaškega 
namestništva že 2 leti spi — bilo bi to znamenje, da 
vlada deželni zbor malo spoštuje. Mnogi zdaj ugibajo, 
k a m to ostro glavarjevo govorjenje meri. Nekateri no
čejo verjeti, da bi bil hotel deželni glavar, kakor kak 
hudobnež sumi, mahniti po ministerstvu samo zato, ker 
zdaj na slabih nogah stoji; drugim spet ne gre v glavo 
to , da bi bil ^osp. grof, kakor ta pa ta meni, govoril 
samo — v o l i l c e m (nekdanjim in prihodnjim). Jaz mi
slim, da ni hotel druzega, ko r e s n i c o povedati od
k r i t o s r č n o . — Pristavim naj še, da govor glavarjev 
je prav lep in gladek in da mu tudi spravljivega konca 
ne manjka, kajti nazadnje je visokorodni govornik prav 
umetno zakrmil na cesarja Ferdinanda in na Franca 
Jožefa, kateremu je iskren ,,živio" zagnal. *) 

Tržaški deželni zbor. 
Iz tega zbora ste posebno dve reči mikavni tudi 

za druge kraje. Prva je prošnja L a š k i h v s e u č i -
l i š č n i k o v za napravo i t a l i j a n s k e g a v s e u č i l i š č a 
v kakem l a š k e m (!!) mestu v A v s t r i j i . Čudna do-
mišlija Lahov, ki že mislijo, da je v Avstriji že v e č 
Laških mest, ko ves drugi svet še za eno ne ve! Se 
bolj čudno pa je to, da se je ta — recimo naravnost — 
p r e d r z n a ali pa popolno nevednost v sedanjih raz
merah kazajoča prošnja izročila Tržaškemu deželnemu 
odboru z nalogom: poslati jo ministerstvu nauka. Mi pa 
mislimo, da se bo ministerstvo še manj oziralo na-njo, 
kakor se ozira na željo Slovencev po lastnem vseuči
lišči. Zavzeti pa se mora človek, da Tržaški poslanci, 
kar je lahonskih, se sami strinjajo s prošnjo dijakov, 

*) V „Novičarji" v posl. štev. „Nov". od 5. t. m. se 
čudite, da je naš glavar letošnje zborovanje proglasil za po
s l e d n j e te zborne dobe. To se razume samo po sebi. L. 
1870, julija meseca, so bile volitve; letošnjega julija izteče 
tedaj šestletna doba. Da letos zborovanja več ne bo, je gotovo. 
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ker jo po deželnem odboru pošljejo na Dunaj. — Druga 
važna dogodba v predzadnji seji je sklep, po katerem se 
ima lep kos okolice vtelesiti mestu. Po tem sklepu bi 
veliko okoličanov, ki zdaj volijo sami za-se poslance, 
bilo vvrstenih v tretji mestni volilni razred, kjer bi jih 
lahonski element vdušil. Razen tega jih zadene, če se 
mejniki prestavijo, vžitninski davek, kakor je v mestu, 
in odslej bi imč ,,okoličani" zginilo, ker bili bi le ,,me
ščani" in „kmetje". Mesto bi pridobilo 798 hiš , 776 
meščanskih in 22 kmetiških — kakor je razvidno iz 
načrta; v teh biva 23.694 prebivalcev, namreč 23.326 
(če je res) meščanov in 368 kmetov. Zunaj mesta ostane 
še 2424 hiš ali 20.102 „kmetov". Mesto dobi na ta na
čin iz okolice 232 volivcev, zunaj mesta ali „na kmetih" 
j ih ostane še 1917. — Zoper ta sklep je sicer poslanec 
N a b e r g o j vložil v imenu svojih tovarišev protest, al 
kakor zdaj veter piha, utegne ministerstvo vendar-le 
pritrditi mu. — S peto sejo je b.lo letošnje zborovanje 
sklenjeno. 

Deželni zbor Kranjskim 
V 10. seji dne 7. aprila so se izročile mnogotere 

p e t i c i j e dotičnim odsekom, zlasti pritožba občin T o -
m i š e l j in druži h o previsoki mitnini na Ižanski mit
nici, prošnja občin Z a g o r j e , R e ž i š e in K o t r e d e ž 
za združenje v eno občino, pritožba občine na V a č a h 
glede razdelitve ceste, prošnja d e l a l c e v L j u b l j a n 
s k i h za ugodno rešitev peticije Ljubljanskih obrtnikov, 
prošnja m n o g o t e r i h h i š n i h p o s e s t n i k o v , o b r t 
n i k o v in k u p c e v za p r e k l i c prepovedanega pred-
kupa ob tržnih dnevih v Ljubljani in za odpravo re
žije pri vojaških oddelkih. 

Potrdili so se r a č u n s k i s k l e p i u s t a n o v n i h 
z a k l a d o v za 1. 1875. Potrdil se je dalje r a č u n s k i 
s k l e p n o r m a l n o - š o l s k e g a z a k l a d a za 1. 1875. 
(Dohodki 182.789 gold. 58 kr . , stroški 181.451 gold, 
10V2 kr . , blagajniški ostanek 1338 gold. 4 7 % kr., 
stanje glavnice 84.187 gld). — Potrdili so se r a č u n s k i 
s k l e p i za l e t o 1875 d e ž e l n e g a z a k l a d a , p o t e m 
b o l n i š n e g a , p o r o d i š n e g a , n a j d e n i š n e g a , no-
r i s n e g a , d e l a l n i č n e g a , g l e d i š n e g a , d e ž e l n o -
k u l t u r n e g a ter z a k l a d a d e ž e i n e s a d j e- in v i no
r e j s k e š o l e in n o r i š n o - s t a v b e n e g a z a k l a d a . 
(Dohodki 745.962 gold. 41/* kr. , stroški 688.766 gold. 
7372 kr. Stan premoženja koncem leta 1875, in sicer: 
a) (iotovina 80.909 gold. 8J/2 kr., b) aktivni kapital v 
nominalni vrednosti 1 milijon 32.436 gold. 15 kr . , po 
kurzni vrednosti 738.719 gold. 7*/a kr., c) vrednost po
sestev ter inventara 448.540 gold. 34 kr . , skupni stan 
premoženja toraj 1 milijon in 561.885 gold. 57 ̂  kr»? 
oziroma po odbitku pasivnih zastankov 180.997 gold. 
71Y2 kr . , konečno čisto premoženje 1 milijon 380.887 
gold". 86 kr.). Pri tej priliki je deželni zbor sklenil, 
naj se obresti iz zasebnih dolžnih pisem v korist do-
tičnih zakladov povikšajo na 6°/0. — Potrdil se je tudi 
r a č u n s k i s k l e p z e m l j i š k o - o d v e z n e g a zaklada 
za leto 1875. (Dohodki 792.997 gold. 561/* kr . , stroški 
727.910 gold. 94 kr . , presežek 65.086 gold. 62% kr., 
aktivne tirjatve 6 milijonov in 894.743 gold. 94 kr., 
pasivne tirjatve 8 milijonov in 543.925 gold. 3Y2 kr., 

• čisti nepokriti dolg koncem 1875. leta 1 milijon 649.181 
gold. 9V2 kr.). 

Potem je prišlo na vrsto poročilo finančnega odseka 
o prošnji R i h . D o l e n c a , vodje in prvega učitelja vi-
norejske šole na Slapu, za d e f i n i t i v n o s l u ž b o . Po
ročevalec temu predmetu je bil dr. Z a m i k , ki je v 
odsekovem imenu predlagal: naj se Dolenčeva služba 
izreče za s t a l n o (definitivno). — Ta predlog je pri
liko dal , da je vitez F r a n z l (Vesteneck), ki je pri 
svoji stranki na glasu velikega „administrationatalenta", 

prvikrat na zborniški oder stopil. Strastno je ta „vi-
teški" poslanec spodbijal odsekov predlog, očitaje, kako 
se oddajajo deželne službe v naši deželi (se ve da je pri 
tem pl. F r a n z e l mislil na to, kako je on priplezal v 
državni službi do mesta okrajnega glavarja), — povdar-
jal j e , da le na njegovi strani davkoplačniki sede , ki 
vedo, kaj se pravi, davke plačevati; skliceval se je na 
t o , da je zbornica pred nekimi dnevi plačo zboljšala 
muzejskemu kustozu, o petletnici pa takrat ni bilo go
vorjenja, a vendar je majhen razloček med muzejskim 
kustozom in vodji vinorejske šole; konečno je nasve-
tovai, naj se D o l e n č e v a prošnja odbije. — Matej 
L a v r e n č i č j e krepko zavračal predgovornika Franzlna, 
rekoč, da je Slapska šola velika dobrota; stan vodjev 
je težak, ker ima šola mnogo protivnikov, mora se pa 
reči, da je Dolenec odstranil že mnogo nasprotnikov; 
čudno je, da se nasprotna stranka ustavlja stalnemu na-
meščenju tega učitelja, med tem, ko se vendar še uči
telji na ljudskih šolah stalno namestujejo; konečno je 
govornik dokazal, da vitez F r a n z l nikakor ne poznd 
razmer te šole, če trdi, da je ta šola samo za Notranjce, 
kar pa ni istina, ker v to šolo hodijo tudi Dolenci in 
teh še več nego Vipavcev. — Dr. Z a r n i k kot poro
čevalec, je v dolzem govoru raznotere pobijal ugovore 
pl. Franzlna. Ko bi bii on — je rekel — takrat, ko je 
bila plača muzejskega kustosa Dežmana na dnevnem 
redu, govoril o v a r č n o s t i , rekel bi, no, ta gospod je 
pravičen, njemu je v resnici mar za korist davkoplače
valcev; al takrat o tem ni zinil besedice, danes pa, ko 
gre za n a r o d n o šolo, je „Sparsamkeit am Platze". 
Kazlagaje razmere Slapske šole ter kmetijskih šol sploh 
objavil je poročevalec oni ministerski ukaz, po katerem 
se državna podpora daje le takim kmetijskim šolam, 
kjer so učitelji s t a l n o nameščeni (toraj se je ,,admi-
mstrationstalent" čisto nevednega pokazal o pomenu 
tega ministerskega ukaza). Ce hočemo vzdržati Siapsko 
šolo oziroma p r i d r ž a t i d r ž a v n o p o d p o r o za-njo, 
primorani smo, učitelja nastaviti s t a l n o . V dokaz 
tega, kako so uradniki naše vlade v protislovji z vlado 
samo, prebral je potem poročevalec nekatere točke na
vedenega ukaza. Pl. Vesteneck je sam rekel — nada
ljuje dr. Zarnik — da Slapska šola mora prenehati, 
ako ustanovimo kmetijsko šolo na Dolenskem; takrat 
p a , ko smo obravnavali Dolensko šolo, je njegova 
stranka trdila, kmetijske šole na Dolenskem ni treba; 
po takem n o b e n e šole ni treba. V tem grmu tiči 
zajec! Ugovoru viteza Franzlna, da na n j e g o v i strani 
sede davkoplačevalci, odgovori dr. Zarnik, da na na
r o d n i s t r a n i sedi poslanec, ki sam zase in za svojo 
firmo plačuje več davka, nego v s a n a s p r o t n a stranka, 
dostavši, da je sicer neugodno in neprijetno takim rečem 
odgovarjati, al ker je bil provociran, moral je tudi to 
omeniti. Jako žal je govorniku, da je vitez Franzl 
m u z e j s k e g a k u s t o z a primerjal vodji Slapske šole; 
al provociran odgovoril je tudi na to. Po mojem mnenji 
— pravi dr. Zarnik — D o l e n e c za svoje službovanje 
zasluži petkrat toliko kakor muzejski kustos; taka služba 
je za kakega penzijoniranega profesorja. In kakošen je 
muzej! Čez 20 let sem ga unidan zopet videl, a reči 
moram, da mizerabel je vse, kar je tam, in ni skoraj 
vredno, da se ogleduje. — V specijalni debati se oglasi 
D e ž m a n ter govori „pro domo sua" sklenivši govor, 
da njemu ne gre za živio-klice, ampak da dela na tihem 
za deželo, potomci pa bodo sodili, kdo je več storil za 
narod, on in njegova stranka, ali pa tisti, ki se zovejo 
narodnjaki. (Veselost.) — Poročevalec dr. Z a r n i k za
vrne Dežmana rekši, da to, kar je on (Zarnik) govoril, 
ne velja Dežmanu, ampak s l u ž b i , katero on zavzema; 
če Dežman pravi, da na živio-klice in enake reči nič 
ne drži, kako to , da je šel v C e l j e na „Verfassungs-

1 2 5 



t ag"? rad je tam pobiral vence, bil j e neki ves obsut s 
pušelci, al se ve da, takrat je bil v zavetji, v klošter-
skem vr tu! — Potem se je glasovalo o o d s e k o v e m 
predlogu, ki je obveljal, nasvet pl. Franzlna pa zavrgel. 

Poročilo o d e ž e l n o - k u l t u r n e m d e l o v a n j i od 
1. marca do konca decembra leta 1875 dalo je baronu 
A p f a l t r e r n u priliko, po svoji strastni navadi zopet 
udrihati po deželnem odboru se ve da samo zavoljo 
tega, ker je večina deželnega odbora n a r o d n a . Kako 
n e o p r a v i č e n i in k r i v i č n i so bili ti napadi barona 
Apfaltrerna, je deželni glavar vitez K a l t e n e g g e r sani 
ter prav na drobno dokazal; zato ni treba kaj več o 
tem govoriti. — Predlog viteza F r a n z l n a , naj deželni 
odbor vse svoje predloge vprihodnje pripravi tako, da 
jih bode deželnemu zboru predložil že v 1. seji, je pač 
obveljal, al Dežmanu je razložil, da bode to deželnemu 
odboru jako težavno , ker ni le od njega , ampak tudi 
od družin uradov odvisno, kdaj je kak predlog za de
želni zbor gotov. — Glede n o v e m e r e je deželni zbor 
naročil deželnemu odboru, vlado naprositi, naj ona 
ukrene, da bode', kakor dosle Avstrijsko v e d r o , tako 
odšle p o l h e k t o l i t r a najmanje, kar se v trgovini z 
vinom na debelo prodajati sme. Dalje je dobil deželni 
odbor nalog, na to delati, da se p l a č e v a n j e o b č i n 
s k i h p r i k l a d , katere znašajo visok odstotek (procent), 
razdeli na kolikor mogoče dolgo dobo, — prihodnjemu 
deželnemu zboru predložiti i z k a z v s e h o b č i n s k i h 
in o k r a j n i h p r i k 1 a d, — isto tako i z k a z o s e b , k i 
so b i l e o s k r b o v a n e v d e ž e l n i h d o b r o d e l n i h 
z a v o d i h , s poprečnimi stroški vred; dalje je dobil 
deželni odbor nalog , naj ukaže županstvom , da strogo 
ostro nadzorujejo t a k e k r č m e , kjer se žganje toči, 
takim krčmarjem, ki do tega nimajo pravice, brž pre
povedati prodajo in jih ovaditi gosposkam ; vrh tega 
naj deželni odbor prosi vlado, da bi ukazala c. kr. 
o k r a j n i m g l a v a r s t v o m , nuj tudi ona po osobah za 
javno varnost pripomorejo županstvom, in dovoljenja za 
ž g a n j a r i j e prav redko dajo. — Poročilo o n a j d b a h 
s t a v b na k o l e n na Ljubljanskem močvirji je deželni 
zbor vzel na znanje in priporočal deželnemu odboru 
tudi dalje obračati pozornost na to reč in jo podpirati. 

Po nasvetu deželnega odbora so se dovolile sledeče 
občinske priklade: občini R a d e č e 35 odstotkov na vse 
neposrednje davke za leto 1876, občini M o k r o n o g 40 
odstotkov na vse neposrednje davke za leto 1876 , ob
činam K o n j , S e n t - L a m b e r t in H o t e č oziroma 
vasem S a v a , S p o d n j i L o g , L e s e in R i b č e 33 
odstotkov na vse neposrednje davke za 1. 1876, občini 
Š t u r i j a 30 odstotkov na vžitnin od vina, vinskega in 
sadnega mošta in od mesa za 1. 1876, občini K r a n j 
s k a g o r a 45 odstotkov na vse neposrednje davke za 
leto 1876. 

Dovolil je potem deželni zbor sledeče podpore : 
podpirainemu društvu dijakov v Novem mestu 200 gid. 
za leto 1877; M a r k u S l a n c u , živino-zdravniškejmu 
učencu 50 gold. enkrat za vselej, slikarju J a n e z u Su-
b i c u 250 gold. za leto 1877, slikarju Šimnu O g r i n u 
100 gold. za leto 1876, 200 gold. za leto 1877, slikarci 
I d i K u n l o v i 200 gold. za leto 1877, podpiralni za
logi slovanskih vseučiliščnih dijakov v Gradcu 100 gld. 
za leto 1877. Prošnja občin P o š t e n j e , M e r č e j e in 
T o p o l e c za združitev v e n o samostojno občino se je 
izročila deželnemu odboru v rešitev; pritožba župan
stva iz S r e d n j e v a s i , okraja Kočevskega, v neki cestni 
zadevi se ni uslišala, projnja nekaterih posestnikov ob
čine P o l j a n s k e poleg Škofje Loke za novo razdelitev 
okrajnih cest se pa je izročila deželnemu odboru v re
šitev. O pritožbi občine H o t e č zavolj razdelitve okraj
nih cest je gospodarski odsek nasvetoval, naj se ne 
vsliši, a poslanec T a v č a r se je temu nasvetu krepko 

upr l , na drobno razlagaje krivico , ki se v tem obziru 
godi Hoteški občini ter predlagal, naj se z ozirom na 
pravično pritožbo ta reč še enkrat izroči deželnemu od
boru v skrbno preiskavo. D e ž m a n in dr. pl. S c h r e y 
spodbijala sta T a v č a r j e v nasvet, ki pa je vendar 
obveljal pri glasovanji. 
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